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Tisztelt Olvasó!
Az elmúlt 17 évben, melyet jórészt itt töltöttem Ma-
gyarországon, szembetűnővé vált, hogy a társa-
dalom számára a gazdasági fejlődés mellett egyre 
fontosabb a környezet védelme, amely egyúttal fele-
lősségvállalás embertársaink iránt. 

A helyi lakosok és a tele-
pülés vezetői számára is 
fontos, hogy környezeti 
szempontból biztonsá-
gosabb településen él-
hessünk. Mindennapos 
problémánkká vált Bugyin 
a túlzott átmenőforgalom 
és az ezzel járó zaj- és 
levegőszennyezés, mely 
lassan megoldódni látszik. 

Épülnek a belterületi utak és épül a régóta várt elkerülő 
szakasz is. 
Vállalatvezetőként fontosnak tartom, hogy irányt mutas-
sak, kezdeményezzek, segítsek és felelősséggel érezzek 
nem csak a cégünknél dolgozók iránt, hanem családjaik, 
gyermekeik és az itt élők iránt is. 
Az OBO Bettermann vállalatcsoport tulajdonosaként, 
szeretnék élenjáró lenni abban, hogy tudatosítsuk az itt 
élőkben, környezetünk megóvásának fontosságát.
Szeretnék a településsel együtt olyan közösséget építeni, 
mely számára a gazdasági teljesítmény és értékteremtés 
mellett fontos a felelősségvállalás és a példamutatás.
Különösen fontosnak tartom e téren, hogy a felelős gon-
dolkodás, a környezeti nevelés már az óvodás korban 
elkezdődjön, így pár éven belül sokkal környezettudato-
sabb társadalomban élhetünk. 
Vállalatunk Bugyin élő családoknak ad munkát, ezért ér-
zem úgy, hogy felelősséggel tartozunk Önökért. 
Elkötelezettek vagyunk, hogy támogassuk Bugyi szebbé, 
érdekesebbé, biztonságosabbá tételét.
Ezzel a rendszeresen megjelenő lappal, tájékoztatást 
kívánunk nyújtani Önöknek a természeti és szociális kör-
nyezetért érzett felelősségvállalásunkról, példamutatá-
sunkról.

Üdvözlettel:
Ulrich L. Bettermann

Legyünk jó gazdák...
Bugyi vonzó település, jó környezeti adottságokkal, 
melyeket nyílván mindenki hangsúlyozni, óvni kíván. 
Somogyi Béla polgármestert kérdeztem környezet-
védelemről, fejlesztésekről, vállalati kapcsolatokról.

Milyen módon jelenik 
meg a környezet vé-
delme, a település éle-
tében?
Az oktatási-nevelési 
in téz mények (óvoda, 
iskolák), oktatási és 
egyéb programjaiban 
ki emelt helyen szere-
pel a környezettudatos 
nevelés. Önkormányza-
tunk rendeleteiben, főleg a Környezetvédelmi rendelet-
ben és a Helyi Építési Szabályzatában, az országos kör-
nyezetvédelmi előírásokkal összhangban és a hatóságok 
segítségével védi az épített és természeti környezetet.  
A korábban már működő  Mezőőri Szolgálat és a Polgár-
őrség feladatkörébe is beletartozik a környezetvédelem, 
de Önkormányzatunk átérezve ezen terület fontosságát, 
2006 óta működteti a Közterület Felügyelői Szolgálatát.

Bugyi lakóinak életminőségét, a közvetlen környezet 
minősége is befolyásolja. Történt-e ez irányú fejlesz-
tés az elmúlt években?
Az épített és infrastrukturális környezet fejlesztése, kor-
szerűsítése, építése minden korosztály életminőségén 
javít, mindenkinek a saját elvárásai szerint. Pl. akinek a 
különböző intézmények elérése a fontos, annak a jobb 
utak, aki munkát vállal, vagy keres, annak a közösségi in-
formatikai fejlesztések javítják az életminőséget.
Hosszú munkával sikerült elérni, a hulladéklerakó  lezá-
rását, a Közép-Dunavölgyi hulladékgazdálkodási rend-
szerhez kapcsolódva. A konzorcium beindulása után, a 
településen keletkező kommunális hulladékot elszállítják 
és szelektálva az újra felhasználható anyagokat, meg-
semmisítik. 

Az interjú a 3. oldalon folytatódik.
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Hernádi Lajos úrral beszélgettem arról, hogy az 
OBO Bettermann vállalatcsoport magyar ügyveze-
tőjeként mit tart fontosnak.

Hány éve él Bugyin? 
Bugyin születtem, itt jártam 
iskolába majd a közép és fel-
sőfokú tanulmányok idejére 
szakadtam el a falutól. Aztán 
újból visszatértem, hiszen a 
munkám ideköt. Szeretek itt 
élni. 

Hány éve dolgozik az OBO 
Bettermann vállalatnál? 

Régi motoros vagyok a cégnél, hisz első munkahelyem 
már az OBO volt, közel 15 éve vagyok a vállalatnál. Öröm-
mel tölt el, hogy ez a cég itt Bugyin telepedett le és ren-
geteg itt élő családnak ad megélhetést.

Hogyan tudná összefoglalni a cég tevékenységét röviden? 
Cégünk az építőipari ágazaton belül a villanyszerelési 
anyagok és szerelvények gyártásával és értékesítésével 
foglalkozik. Kábel és armatúra kivételével minden meg-
található az OBO-nál, ami az ipari csarnokok, létesítmé-
nyek villanyszereléséhez kell. Termékeinket 95%-ban ex-
portáljuk, főképp Európába, Ázsiába és Dél-Amerikába.

Önnek fontos a környezetvédelem, divatból, vagy 
mert tényleg úgy hiszi, eljött az idő, hogy tegyen érte? 
Természetesen fontosnak tartom a környezetvédelmet, 
nem csak saját magam, hanem gyermekeim jövője miatt 
is. Eljött az idő, hogy tegyünk valamit, amivel még meg 
tudjuk változtatni a környezetkárosító, környezetünket 
felélő, kihasználó folyamatokat!
A cég vezetése az elmúlt 17 éves működése során mindig 
igyekezett úgy dolgozni, hogy a környezettel harmóniá-
ban fejlesszük vállalatunkat és ezzel Bugyi lakosságának 
érdekeit is szolgáljuk.

Ez miben mutatkozik meg?
Barnamezős beruházásként építettük fel Bugyin a válla-
latot, nem olyan helyszínt választva az üzem felépítésé-

hez, melyhez rombolni kellett a környezetet.
Olyan üzemcsarnokot avattunk a gazdasági válság el-
lenére néhány hete, mely azontúl, hogy ismételten sok 
környékbeli családnak jelenthet munkát és megélhetést, 
alacsony energiafogyasztásának köszönhetően környe-
zetkárosító hatása minimális, hiszen technológiai hőt 
használunk a fűtés során.
Cégünk szigorú minőségbiztosítási rendszerek alkalma-
zásával gondoskodik a környezet, az itt dolgozók és a 
környéken élők biztonságának megóvásáról.
A kerékpárút hozzánk vezető részét rendszeresen karban-
tartjuk, hogy a nálunk dolgozók könnyen, egészségüket és 
környezetüket megóvva jussanak el munkahelyükre.
Autót ajándékoztunk Dabas város tűzoltóságának és ko-
rábban a bugyi polgárőrségnek is, hogy biztonságosab-
bá tegyük a környéken élők életét. A körzeti megbízot-
taknak átadtunk egy-egy laptopot, mellyel munkájukat 
megkönnyítjük és meggyorsítjuk.
Támogattuk a budapesti Pető Intézetet, hogy a sérült 
embereknek szebbé tegyük mindennapjait.
Ez az a néhány konkrétum, melyben társadalmi felelős-
ségvállalásunk megmutatkozik.

Mik a vállalatcsoport jövőbeni céljai Bugyin?
Szeretnénk az itt élőkkel közösen egy olyan települést 
támogatni, ahol fontos a másik iránti felelősségvállalás, 
ahol nagyobb szerepet kap a környezetvédelem. Szeret-
nénk minél nagyobb szerepet vállalni a falu sport, kultu-
rális és közösségi életében nem csak anyagi támogatás 
formájában, hanem új kezdeményezések felkarolásával, 
új ötletek megvalósításának elősegítésével is.

Új, rendszeresen megjelenő lapot indítanak, milyen 
célból teszik ezt?
Fontosnak tartom, hogy az itt élők folyamatos tájékozta-
tást kapjanak attól a vállalattól, amely a településükön te-
vékenykedik. Engem is érdekelne a szomszédságomban 
épített üzem tevékenységi köre, szerepvállalása. Ezért 
gondoltuk, hogy egy ilyen rendszeresen megjelenő lap-
pal, tájékoztatást adunk a Bugyin élőknek arról, hogy az 
OBO Bettermann cégcsoport milyen irányba halad, mi-
lyen céljai és érdekei vannak. 

Harmóniában élni környezetünkkel
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Legyünk jó gazdák...

Az elkerülő út építésével jóformán nullára lehet csökken-
teni a település teherautó forgalmát , így a lakosság szem-
pontjából káros zaj, por- és rezgésmentessé válhat a falu.
A kerékpárút hálózat növelésével, az útburkolat cseréjé-
vel és a gyalogátkelők kiépítésével a közlekedésbizton-
ság is nagymértékben javult. 

Milyen fejlesztések várhatók a következő években?
Nagy mértékben befolyásolják a fejlesztéseket a pályá-
zati lehetőségek. A további sikeres pályázatírás érdeké-
ben a Hivatal, az intézmények, civilszervezetek, cégek,  
így az egész falu együttműködése szükséges. Minden 
olyan programban, pályázatban, tár sulásban  részt ve-
szünk, mely a település fejlődését szolgálja,  hiszen 
mindez munkalehetőséget teremt, a betelepülő cégek, 
vállalkozások által is. 

Mi a véleménye, a környéken letelepedő cégekről, mi-
lyen elvárásokat támaszt feléjük?
A „Jó gazda” jellegű cégek sokat tesznek a környezet 
megóvásában, vagy az esetleges károk minimalizálásá-
ban.  Lassan minden cég „rákényszerül” ezen elvek be-
tartására, mert nem csak a törvények, előírások, hanem 
a közvetlen civil kontrol is megköveteli. 
Minden vállalkozás köteles a természeti és épített kör-
nyezetét megvédeni, mert minden porcikája a telepü-
lésnek a miénk, bárki is szerepeljen a tulajdoni lapon. 
A gyerekeinknek, unokáinknak akkor is élni kell ezen a 
területen, amikor a cégek már nem lesznek itt. A jövőt 
kell biztosítanunk, a mai környezettudatos munkánkkal 
és életünkkel.

Mit gondol a jelen és a jövő legje lentősebb környezeti 
problémájának a településen és annak környékén?
Az egyre kiszámíthatatlanabb időjá rást, amely a telepü-
lés jellegét adó mezőgazdaságot nagy mértékben kiszol-
gáltatottá teszi, illetve a fejlődésnek induló turisztikát 
hátrányosan befolyásolja. 

OBO hírek

» 2010.05.29. A Pető Intézet jótékonysági gáláján Ulrich 
L. Bettermann és Christoph Bettermann 10 millió forin-
tos támogatást adott át a budapesti Pető Intézetnek.

» 2010.09.17. Közel 2,0 Mrd. Ft beruházással, új, a válla-
lathoz tartozó üzemcsarnokokat adtunk át Bugyin. Ösz-
szesen 13.000 m2 új üzemcsarnok, iroda és kiszolgáló 
helység épült meg, kapcsolódó infrastruktúraként közel 
4.500 m2 aszfaltozott utat építettünk, az épületek kör-
nyékét parkosítottuk. Az építkezés 2009. július és 2010. 
július között valósult meg, állami és Európai Uniós támo-
gatással, amelynek összege 430 millió Ft volt.

» 2010.10.05. A német egység napjának 20 évforduló-
ja alkalmából tartott, a Német Szövetségi Köztársaság 
Budapesti Nagykövetsége által szervezett ünnepségen a 
rendezvény kiemelt szponzoraként jelentünk meg.

» 2010.10.13. A dabasi tűzoltóság részére átadtunk egy 
személygépkocsit.

» 2010.10.13. A rendőrség helyi körzeti megbízottjai ré-
szére 2 db laptopot adtunk át. 

A következő számok tartalmából
Környezettudatos fejlesztés. A 2009-2010. évben meg-
valósult csarnoképítési beruházásaink bemutatása, a kör-
nyezettudatosság, energiahatékonyság szempontjából.

100 éves az OBO. A cégcsoport 2011-ben ünnepli fenn-
állásának 100. évfordulóját. Ez alkalomból bemutatjuk a 
magyarországi leányvállalat sikertörténetének alakulását.

Rajzpályázat iskolásoknak. A következő számban pályá-
zatot hirdetünk helyi iskolásoknak a környezetünk védel-
me témájában. A legjobb alkotásokat díjazzuk.

Egy kis történelem. Folytatásos helytörténeti áttekin-
tést adunk az OBO által jelenleg használt ipari terület 
kialakulásáról, a korábbi tulajdonosokról és az általuk 
végzett tevékenységekről.

Környezetvédelem a gyakorlatban. Folyamatos tájé-
koztatás az OBO-nál már megvalósult, illetve a jövőben 
tervezett fejlesztésekről a környezetvédelem és a meg-
újuló energia felhasználásnak témakörében.
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Sütőtök – Gyógynövény
Próbáljunk meg úgy étkezni, hogy az ne csak egészsé-
günkre, hanem környezetünkre is jótékony hatással le-
gyen. Találja meg az idényjellegű vitaminforrásokat, me-
lyeket próbáljon meg helyi gazdáktól, helyi kereskedőktől 
beszerezni. Ezzel rengeteget tesz környezetéért, hiszen 
nem olyan élelmiszert vásárol, melyet a tengerentúlról, 
hajóval, repülővel szállítottak hazánkig.
Október hónapra ajánljuk a sütőtököt, mely fontos 
gyógynövény is!

A  sütőtök  a szuperételek egyike, mivel nagyon tápláló, 
magas a  karotin és vastartalma, többféle vitamint, fe-
hérjét és rostot tartalmaz. Serkenti a bélmozgást, mé-
regtelenítő hatású. 10 dkg sütőtök 27 kalóriát tartalmaz. 
Hatalmas mennyiségű A vitamint tartalmaz, minél na-
rancssárgább, annál nagyobb az A vitamin tartalma. Ter-
mészetesen a tápérték itt is attól függ, milyen földbe ter-
mett a tök. Ásványi tartalmát megfi gyelve láthatjuk, hogy 
a kalcium, a  foszfor és a magnézium a tökben hasonló 
mennyiségben fordul elő. A felszívódásnak ez az arány az 
egyik feltétele. Ha a felszívódás alapos, a három ásvány 
együtt hatalmas gyógyító erőt fejthet ki. 
A sütőtök hatékony a megfázásos megbetegedéseknél. 
Minden elváltozás, amely gyulladással jár gyógyítható a 
sütőtök levével, illetve a benne levő A vitaminnal. Elsősor-
ban a nyálkahártyák gyulladásaira van gyógyító hatással. 
A légzőszervi nyálkahártya, köhögés, tüdő és a hörgők 
azokra ható ingert csillapítja és gyógyítja az ért károso-
dásokat. A tüdőgyulladást és egyéb tüdőkárosodást is 
gyógyíthatjuk. 
Az ásványi anyagok rendkívül jó arányban fordulnak elő 
a tökben. A kálium elősegíti a vér tisztítását, ily módon 
az A vitaminnal jó hatással vannak a pattanásos bőrre. Az 
allergia leküzdéséhez szintén szükséges a vér lúgosítása, 
mert csak így tud érvényesülni a gyógyításában az A vita-
min. Allergikus köhögés, tüsszögés, sőt az asztma roha-
mokat is csökkenthetjük, ha töklét fogyasztunk. 
Nyugati könyvekben azt olvashatjuk, hogy a magyar ci-
gányok nem tudják mi a prosztata rák, mert sok tökma-
got fogyasztanak. A tökmagot pirítva ropogtatnivalónak, 
müzlihez, de édességek, sütemények, krémlevesek deko-
rációjaként is felhasználhatjuk.

Spórolási tippek
Sok, apró odafi gyeléssel, nem csak pénzt takaríthatunk 
meg, hanem óvhatjuk környezetünket is!
Hazánkban is jól érzékelhető a természet pusztító ereje, 
mely jórészt az ember mindent felélő, fogyasztói szoká-
sainak köszönhető.
Szeretne tenni Ön is velünk  a környezetért? Higgye el, 
hogy Ön, egyedül is rengeteget tehet! Tetteivel nem csak 
a klímát és a környezetet óvhatja, hanem jelentős pénzt 
takaríthat meg háztartásában.
Minden lapszámban jelentkezünk spórolási tippekkel, 
melyek segítségével együtt építhetünk egy fenntartható 
települést!
Amennyiben ötleteinket már Ön is használja, kérem ossza 
meg azokat barátaival, szomszédaival.

Hűtőgépek
Állítsa alacsonyra a teljesítményét, 
kerülje az indokolatlan nyitogatá-
sokat. Ne helyezze a hűtő- vagy fa-
gyasztószekrényt fűtés vagy tűzhely 
közelébe, és óvja a készüléket a direkt 
napfénytől. A fagyasztásra szánt élel-
miszereket hűtsük elő a hűtőszek-
rényben (vagy télen használjuk ki a 
külső hideget), és töröljük le róla a 
vizet. A fagyasztásra szánt élelmisze-
reknek is lehetőleg minimális legyen 
a víztartalma, ugyanis 1 kg víz lefa-
gyasztása többször annyi energiát 
igényel, mint 1 kg szárazanyagé.

Megtakarítási példa
Minden egyes Celsius fokkal alacsonyabb külső hőmér-
séklet, 6% áram megtakarítást jelent. A felülről nyitható 
fagyasztóláda energiafogyasztása 20-40%-kal kedve-
zőbb, mint az oldalra nyílóé.

Világítás
Csak azokat a helyiségeket világítsa meg, ahol tartózko-
dik! Használjon helyi megvilágítást! Használjon energia-
takarékos fénycsöveket, amelyek negyedannyi energiát 
fogyasztanak, mint a hagyományos izzólámpák, élettar-
tamuk pedig kb. 10-szer hosszabb. Különösen ott indo-
kolt ahol hosszan világítunk.
Megtakarítási példa:
Energiatakarékos fénycsövek használatával világítási 
költségeink kb. kétharmadát megspórolhatjuk. Forintban 
kifejezve azt jelenti, hogy ha a lakás 5 pontján kompakt 
fénycsövet teszünk az izzók helyére, az éves szinten kb. 
15 ezer Ft megtakarítást hoz az áramszámlában. A 100 
W-os hagyományos izzót 23 W-os kompakt fénycső he-
lyettesítheti, a 60 W-ost 15 W-os.
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